

中文标题 ▾ 检索 🔍  
年度 ▾ 期号 ▾ 检索 🔍

科技导报 » 2014, Vol. 32 » Issue (27): 38-42 DOI: 10.3981/j.issn.1000-7857.2014.27.006

研究论文

本期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

◀ 前一篇 | 后一篇 ▶

## 正交迭代泛函网络在中短期钟差预报中的应用

刘强<sup>1</sup>, 陈西宏<sup>1</sup>, 胡邓华<sup>1</sup>, 薛伦生<sup>1,2</sup>, 韩贝贝<sup>3</sup>, 张群<sup>4</sup>

1. 空军工程大学防空反导学院, 西安710051;
2. 西北工业大学航海学院, 西安710072;
3. 解放军第93492部队, 北京102101;
4. 空军工程大学信息与导航学院, 西安710077

### Application of Orthogonal & Iterative Functional Networks to Intermediate and Short-term Clock Error Prediction

LIU Qiang<sup>1</sup>, CHEN Xihong<sup>1</sup>, HU Denghua<sup>1</sup>, XUE Lunsheng<sup>1,2</sup>, HAN Beibei<sup>3</sup>, ZHANG Qun<sup>4</sup>

1. Air and Missile Defense College, Air Force Engineering University, Xi'an 710051, China;
2. College of Marine Engineering, Northwestern Polytechnical University, Xi'an 710072, China;
3. Unit No. 93492 of PLA, Beijing 102101, China;
4. Information & Navigation College, Air Force Engineering University, Xi'an 710077, China

摘要 图/表 参考文献 相关文章 (0)

全文: [PDF](#) (1617 KB) [HTML](#) (1 KB)

输出: [BibTeX](#) | [EndNote](#) (RIS)

**摘要** 在卫星钟源无法与地面钟源进行实时比对的时段中, 准确预报卫星钟差对于维持卫星的稳定运行具有重要意义。针对卫星钟差的中短期预报问题, 选择多项式模型对钟差进行建模分析, 设计了一种基于滑动窗模型的正交迭代泛函网络算法。利用泛函网络的非线性学习能力对钟差预报模型进行拟合分析, 采用正交函数作为泛函网络的基函数族, 并引入滑动窗思想来更新输入层元素进行迭代训练, 获得较小的预报误差。分析表明, 预报时间小于12 h 时, 预报误差为0.2~0.5 ns, 预报精度与IGU P精度相当; 当预报时间为24 h 时, 预报误差总体在1 ns, 预报精度略次于IGU P 精度; 当预报时间为1 个卫星周时, 最大误差达130 ns, 难以满足卫星运行对钟源的要求。研究表明: 该算法适合于短期卫星钟差预报, 不适合中长期钟差预报。

**关键词**: 泛函网络, 钟差预报, 迭代运算, 正交序列

**Abstract**: Accurate satellite clock error prediction is of vital importance for satellite stable operation when satellites' clocks are not able to compare with those on the ground. Aiming at the problem of intermediate and short-term clock error prediction, a polynomial model is chosen to predict the clock error, and an orthogonal iterative functional networks algorithm based on a sliding window model is designed, which takes advantage of the non-linear learning ability of functional networks to fit and analyze the clock error model. The analysis shows that when the prediction time is less than 12 h, the predicted errors are between 0.2 ns and 0.5 ns, which is equivalent to IGU P. When the prediction time is 24 h, the overall errors are around 1ns, which is slightly less than IGU P. When the prediction time is a satellite week, the maximum error may reach 130 ns, which does not meet the requirement of the satellites. It is concluded that the algorithm of the paper is suited for the short-term clock error prediction but not the intermediate and longtime prediction.

**Key words**: functional networks clock error prediction iterative operation orthogonal sequence

收稿日期: 2014-05-26

ZTFLH: P228

基金资助: 国家自然科学基金项目 (60971100)

通讯作者: 陈西宏 (通信作者), 研究方向为导弹工程和通信技术, 电子信箱: xhchen0315217@163.com **E-mail:** xhchen0315217@163.com

作者简介: 刘强, 博士生, 研究方向为高精度时间同步技术等, 电子信箱: dreamlq@163.com

引用本文:

刘强, 陈西宏, 胡邓华, 薛伦生, 韩贝贝, 张群. 正交迭代泛函网络在中短期钟差预报中的应用[J]. 科技导报, 2014, 32(27): 38-42.  
LIU Qiang, CHEN Xihong, HU Denghua, XUE Lunsheng, HAN Beibei, ZHANG Qun. Application of Orthogonal & Iterative Functional Networks to Intermediate and Short-term Clock Error Prediction. journal1, 2014, 32(27): 38-42.

链接本文:

<http://www.kjdb.org/CN/10.3981/j.issn.1000-7857.2014.27.006> 或 <http://www.kjdb.org/CN/Y2014/V32/I27/38>

#### 服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

#### 作者相关文章

- ▶ 刘强
- ▶ 陈西宏
- ▶ 胡邓华
- ▶ 薛伦生
- ▶ 韩贝贝
- ▶ 张群

版权所有 © 《科技导报》编辑部 京ICP备14028469号-1  
地址：北京市海淀区学院南路86号科技日报社 邮编：100081  
电话：010-62138113，传真：010-62138113 电子信箱：kjdbbjb@cast.org.cn

---